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Dr hab. Joanna Grzyb 
z Uniwersy-tetu Wrocławskiego 
bada mechanizmy transferu 
energii w bionanohybrydo-
wych łańcuchach i sieciach.

Do najważniejszych natural-
nych procesów należą fotosynte-
za i oddychanie mitochondrial-
ne. Jedną z ciekawszych gałęzi 
nauki jest obecnie tworzenie 
układów je naśladujących.

W projekcie Narodowego 
Centrum Nauki (UMO-
2016/22/E/NZ1/00673) bada-
nia transportu elektronów są 
prowadzone w układach bio-
nanohybrydowych z wykorzy-
staniem białek oraz nanomate-
riałów. 

Białka, także projektowane 
de novo, uzyskuje się z eks-

presji bakteryjnej. Mają one 
zdolność transportu elektro-
nów. Nanomateriały użyte 
do konstruowania układów 
badawczych to m.in. krop-
ki kwantowe. Są to kryształy 
nanometrowych rozmiarów 
i charakteryzują się zależną od 
rozmiaru długością fali emito-
wanego światła. 

Nanocząstki mają zdol-
ność pochłaniania światła. 
W następstwie absorbcji mogą 
wyemitować foton jako flu-
orescencję, albo przekazać 
elektrony. Badamy czy może-
my naśladując przyrodę stwo-
rzyć kontrolowany sztuczny 
układ symulujący naturalne 
środowisko komórki, który 
zawiera nanocząstkę przeka-

zującą elektron oraz akcepto-
ry elektronów. Analizujemy 
też czy po oświetleniu  wybity 
elektron będzie  przemieszczał  
się przypadkowo  na  dowolny 
dostępny w najbliższym oto-
czeniu akceptor, czy będzie 
występować preferencja trans-
portu — wyjaśnia dr Grzyb.

Ideą projektu jest sformu-
łowanie zasad istotnych dla 
zewnętrznego sterowania pro-
cesami zachodzącymi w ko-
mórce. 

Joanna Laskowska

Prof. dr hab. Detlef Hommel 
pracuje nad nowymi materia-
łami i rozwiązaniami do utwo-
rzenia emiterów głębokiego UV 
o wysokiej wydajności.

Prof. Detlef Hommel spe-
cjalizuje się w dziedzinie no-
woczesnych materiałów do 
zastosowań w fotonice i elek-
tronice, koncentrując się na 
optoelektronice tj. dziedzinie 
emiterów światła bazujących 
na różnych półprzewodnikach. 

— Obecnie skupiamy się 
na obszarze promieniowania 
ultrafioletowego, zwłaszcza 
o długości fali 200-280 nm (UV-
C) — mówi profesor.

W ramach projektu „New ef-
ficient deep-UV emitters for Life 
Science Applications” Fundacji 
na rzecz Nauki Polskiej, zespół 
prof. Hommela we współpracy 
z Philips Polska, opracowuje 
nowatorskie rozwiązania dla 
ultrafioletowych diod elektrolu-
minescencyjnych (LED-UV). Są 
one przyjazne dla środowiska 
i działają przy niskich napię-
ciach stałych. Mogą być więc 
zasilane przez małe mobilne 
ogniwa słoneczne lub baterie. 
Jednak największą ich zaletą jest 
możliwość dostrojenia długości 
emitowanej fali i uzyskania se-
lektywnego spektrum działania, 
najbardziej odpowiedniego do 
danego zastosowania. Tego 
typu źródła światła mogą być 
używane m.in. do sterylizacji 
narzędzi i pomieszczeń oraz 
do oczyszczania wody, zastę-
pując dotychczas stosowane 
lampy rtęciowe.

Według danych UNESCO, 
ponad 700 mln ludzi na świe-
cie nie ma dostępu do czystej 
wody. Do odkażenia np. szklan-
ki wody można by zastosować  
źródło półprzewodnikowe 
wielkości długopisu, emitujące 
w sposób wydajny głębokie UV 
w określonej jednostce czaso-
wej — wyjaśnia.

— Problem polega na tym, 
że przy długościach fali warun-
kujących działanie bakteriobój-
cze i wirusobójcze tj. około 250 
nm, obecnie dostępne diody 
UV-LED cechuje bardzo niska 
wydajność. Wynika to z wła-
ściwości azotków glinu i galu 
(AlGaN), które stosuje się przy 
wytwarzaniu tych emiterów. Są 
to materiały trudno domiesz-
kowalne — uzupełnia prof. 
Hommel. 

Dodając do AlGaN niewielkie 
ilości arsenu uzyskano większą 
ilość nośników, zwłaszcza tzw. 
dziur, poprawiając tym samym 
wydajność emiterów.

W ramach projektu 
Narodowego Centrum Nauki pt. 
„Nowa klasa półprzewodników 
III-N rozrzedzonych arsenem: 
właściwości optyczne, struktu-
ralne i elektryczne” naukowiec 
podjął się realizacji kolejnego 
nowatorskiego pomysłu badając 
wpływ dodania arsenu na inne 
własności takich półprzewod-
ników. Projekt ten stał się pod-
waliną do kolejnych projektów 
badawczych wprowadzając do-
datkowo bor do takich struktur.

Joanna Laskowska

Modelowanie transferu energiiNowatorskie emitery głębokiego UV

Legendy brytyjskiego motor-
sportu zachwycają się debiutem 
rewolucyjnego  polskiego sa-
mochodu elektrycznego  w ral-
lycrossie. Z jednym z konstruk-
torów pojazdu Przemysławem 
Rozmysłowiczem rozmawia 
Joanna Laskowska.

Jaka jest geneza powstania 
marki samochodów elektrycz-
nych Elimen? Od czego się za-
częło?
W 2008 r. zaczęliśmy rozwijać 
koncepcję konwersji samo-
chodów na napęd elektryczny. 
Przebudowywaliśmy samocho-
dy dostawcze, osobowe, łodzie, 
motorówki. Dwukrotnie w naszej 
karierze opracowaliśmy napęd 
elektryczny do statku wyciecz-
kowego. Zdobyte doświadczenie 
pozwalało nam coraz precyzyjniej 
określać właściwe sposoby wy-
konania tego rodzaju wdrożeń. 
Zaczęliśmy również ewoluować 
w kierunku wykonawcy rozwią-
zań technologicznych.

Na jakim etapie jest realizacja 
projektu bezemisyjnego samo-
chodu elektrycznego?
Dysponujemy już całością opro-
gramowania niezbędną do pro-
dukcji samochodu elektrycz-
nego. Opracowaliśmy system 
elektroniki sterującej układami 
bateryjnymi, jak również system 
ładowania baterii. Będziemy do-
starczali modułowe układy szyb-

kiego ładowania. Zbudowaliśmy 
prototyp pojazdu ostatniej mili, 
opartego o strukturę kompo-
zytową. Stworzyliśmy również 
mobilną platformę, na bazie 
której pojazd ten był rozwijany 
wraz z Pocztą Polską w ramach 
programu Scaleup.

Jakie nowe technologie zasto-
sowano przy produkcji?
Po pierwsze technologię ultralek-
kich kompozytów. Korzystamy 
z najnowszych rozwiązań doty-
czących metodologii wytworze-
nia i wzmocnienia konstrukcji 
kompozytowej. Po drugie jako 
kluczowy element napędu wy-
korzystujemy technologię bezsz-
czotkowego silnika prądu stałego 
(BLDC). Od podstaw stworzyliśmy 
całość układu zarządzania baterii.

Jaka jest zaleta konstruk-
cji kompozytowej?
Biorąc pod uwagę oferowaną 
kubaturę i ładowność, jest to 
konstrukcja dużo lżejsza w po-
równaniu z konwencjonalnym 
samochodem. Pozwala na po-
konanie większych odległości 
przy mniejszym zużyciu ener-
gii. Również wdrożenie tego 
typu samonośnej konstrukcji 
do produkcji jest wielokrotnie 
tańsze niż konstrukcji stalo-
wych. Kilkanaście gotowych 
elementów kompozytowych 
jest nitowane i sklejane w całe 
nadwozie pojazdu. Dzięki temu 

samochód charakteryzuje bar-
dzo duża sztywność.

Ile kilometrów możemy prze-
jechać na jednym ładowaniu?
W wersji podstawowej jest to za-
sięg 80-100 km. Przy największej 
kompletacji baterii nawet 300 km.  
Przy czym koszt przejechania 100 
km to około 7 zł.

Z jaką prędkością maksymal-
ną?
Zakładaliśmy, że pojazd będzie 
osiągał optymalne parametry 
przy prędkości 80-90 km/h. Po 
przeprowadzeniu analiz ruchu 
w obszarach miejskich okazało 
się, że przekraczanie prędkości 
60 km/h staje się całkowicie nie-
ekonomiczne.

Jaki jest czas niezbędny do na-
ładowania pojazdu?

Przy użyciu szybkiej ładowarki 
zewnętrznej to około 30 minut 
do poziomu 80 proc., a przy 
zwykłym gniazdku i największej 
baterii — około 8 godzin.

Kiedy pierwsze tego typu sa-
mochody pojawią się na dro-
gach?
Wkrótce zaczniemy obsługi-
wać pierwszych klientów, za-
równo w kraju jak i za granicą. 
Dostawczy van będzie sprze-
dawany w dwóch wersjach 
nadwoziowych. Może być przy-
stosowany pod różne branże 
np. kurierską. Dopracowaliśmy 
umowę z klientem, który pojazd 
chce kupić w formie licencyjnej. 
Przyjął on na siebie zobowiąza-
nia związane z pokryciem kosz-
tów homologacji. Natomiast 
w ramach drugiej linii procesu 
komercjalizacji samochód po-

służy jako baza wyjściowa dla 
szeregu pojazdów komunalnych. 
Zaczynamy od pojazdu, który 
jako wolnobieżny nie wymaga 
homologacji. Tego typu zamiatar-
ka uliczna będzie dostarczana do 
klienta zagranicznego.

Innowacyjne elektryczne sa-
mochody wyścigowe pojawiły 
się w rallycrossie. Jakimi para-
metrami się wyróżniają?
Mamy dwa rodzaje jednostki na-
pędowej o mocy maksymalnej 
300 KM oraz 450 KM. Jest to jed-
nostka, dzięki której możemy zbu-
dować samochód tylnonapędowy 
o mocy 300 lub 450 koni oraz 
czteronapędowy o mocy  500 lub 
600 KM. Mamy również opraco-
waną baterię do samochodu wy-
ścigowego. W motorsporcie roz-
wijamy dwa kierunki. Pierwszy 
dotyczy tzw. samochodów grupy 
OPEN N, o bardzo dużym zakre-
sie zmian konstrukcyjnych. Tutaj 
mamy pojazd bazujący na Fordzie 
Fiesta. Drugi kierunek to grupa 
samochodów seryjnie elektrycz-
nych. W tej klasie dysponujemy 
Fiatem 500.

Dlaczego Fiat 500?
Jest on niemal w 100 proc. zbieżny 
z konstrukcją Fiata w wersji spali-
nowej. Oznacza to, że na rynku 
posiadamy już części do wersji 
usportowionej. Dzięki temu mo-
żemy jego konstrukcję bardzo 
łatwo modyfikować, ale również 

zaoferować motorsport dla maso-
wego klienta.

Wyścigi elektrycznych samo-
chodów zmierzają w kierun-
ku rozrywkowym?
Projekt rallycrossowy nie po-
wstał dla sportu. Przede wszyst-
kim stanowi platformę do 
testowania rozwiązań technicz-
nych i technologicznych. Jeżeli 
dane rozwiązanie sprawdzi się 
w warunkach rallycrossowych, 
to z całą pewnością zda egzamin 
również w warunkach cywilne-
go użytkowania.

Przyszłość należy do samo-
chodów elektrycznych. Czy są 
Państwo gotowi?
Tak. Jesteśmy bardzo dobrze przy-
gotowanym pionierem.

A co z rallycrossem? Również 
leży po stronie pojazdów elek-
trycznych?
Wraz ze współtwórcą pojazdu 
Danielem Śliwką od początku nie 
mamy wątpliwości że tak.

Elektryczne auta już dziś w rallycrossie
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Ustawa o wspieraniu nowych 
inwestycji z 2018 r. wprowa-
dziła nowe warunki inwesto-
wania w ramach Polskiej Strefy 
Inwestycji. W Łomży pozwala 
na zwolnienie z podatku docho-
dowego nawet do wysokości 70 
proc. nakładów inwestycyjnych 
na 15 lat. Wymagane 10 mln zł 
nakładów inwestycyjnych dla 
dużego inwestora i spełnienie 
tylko 4 z 10 kryteriów jakościo-
wych tworzą najkorzystniejsze 
warunki inwestowania w kraju.

— W Łomżyńskiej podstrefie 
SSSE została już ostatnia wolna 
działka o powierzchni 2,5 ha. 
Przygotowujemy więc atrakcyj-
ne tereny inwestycyjne poprzez 
objęcie planem około 150 ha 
terenów prywatnych, położo-
nych w zachodnio-południowej 
części miasta z przeznaczeniem 
na produkcję, usługi czy centra 
logistyczne — informuje Mariusz 
Chrzanowski, Prezydent Miasta 
Łomża, które zostało laure-
atem czwartej edycji Polskiej 
Nagrody Inteligentnego Rozwoju 
w kategorii: „Samorząd Przyjazny 
Mieszkańcowi i Inwestorowi. 

— Już dzisiaj w obrębie Strefy 
Aktywności Gospodarczej do-
stępnych jest ponad 70 ha uzbro-
jonych terenów, dla których plan 
przewiduje produkcję i usługi. 
Wybudowana w tym rejonie 
nowa infrastruktura drogowa 
stanowi wewnętrzną obwodnicę 
miasta. Otwieramy nowe tereny 
inwestycyjne i usługowe również 

w centrum miasta w rejonie Parku 
Przemysłowego Łomża — dodaje.

Park Przemysłowy Łomża 
wraz z Inkubatorem Przedsię-
biorczości tworzy ekosystem 
pozwalający na rozwój bizne-
su. Kompleksowe wsparcie 
informacyjne i administracyj-
ne dla lokalnych przedsiębior-
ców czy potencjalnych inwe-
storów zapewnia działające 
w Urzędzie Miejskim Centrum 
Obsługi Przedsiębiorców.

— Tworzymy przyjazny kli-
mat dla inwestorów i lokalnych 
przedsiębiorców podczas co-
miesięcznych śniadań bizneso-
wych, czy poprzez konkurs go-
spodarczy Łomżyńskie Anioły 
Biznesu, w którym doceniamy 
lokalne firmy. W Programie 
Rozwoju Przedsiębiorczości 
zawarliśmy Pakiet dla bizne-
su pozwalający na zwolnienie 
z podatku od nieruchomości 
nowych inwestycji na 6 lat. 
W połączeniu z takimi czyn-
nikami jak dostępność komu-
nikacyjna poprzez Via Baltica, 
odległość 140 km zarówno od 
stolicy jak i granic kraju i UE, 
czy dostępna, dobrze wykształ-
cona kadra otwierają nowe per-
spektywy dla Łomży — podkre-
śla prezydent Łomży.

Roman Kędzierski

Inwestycje w innowacje stają się 
obecnie koniecznością, by prze-
trwać na rynku. A gdzie rodzą 
się innowacje? Jak je zastosować 
w praktyce gospodarczej? Na te 
i wiele innych nurtujących pytań 
z punktu widzenia inteligentne-
go rozwoju znajdziesz odpowiedź 
podczas IV Forum Inteligentnego 
Rozwoju — unikalnego wydarze-
nia gospodarczego poświęconego 
innowacjom i inwestycjom, które 
przełożą się na zrównoważony 
rozwój życia w oparciu o inteli-
gentne specjalizacje.

Nie lada atrakcją wydarzenia, 
które odbędzie się dzisiaj i jutro 
w aparthotelu Termy Uniejów 
będzie prezentacja samochodów 
Elimen Racing — w tym rewolu-
cyjnego, elektrycznego pojazdu 
rajdowego do Rallycrossu, czyli 
najbardziej ekscytującej odmia-
ny motorsportu. Elimen jest fir-
mą technologiczną, producentem 
elektrycznego pojazdu rajdowe-
go, wprowadza także nową dyscy-
plinę na świecie jaką jest elektro-
-rallycross. 

Z kolei na polskiej kolei trwa 
największy w historii program 
inwestycyjny. Modernizowane 
są linie kolejowe, dworce, tabor. 
Rozwija się transport towarów. 
Łącznie do 2023 r. w unowocze-
śnianie i podnoszenie konkuren-
cyjności transportu kolejowego 
zainwestowanych zostanie ponad 
100 mld zł. Czy i w jaki sposób ko-
lej inwestycje kolejowe przekła-
dają się na wdrażanie innowacji? 
Czy polska kolej, która przez wie-
le minionych lat była synonimem 
zaniedbania i niedoinwestowania 

wreszcie znalazła się w europej-
skiej czołówce? Na te pytania 
odpowiedzą przedstawiciele PKP 
S.A. oraz eksperci z branży ko-
lejowej w zakresie finansowania 
i prowadzenia inwestycji w trak-
cie panelu „Stacja Inwestycje” — 
organizowanego przez PKP S.A., 
partnera strategicznego forum.

Uniejów będzie gościł rów-
nież najbardziej utalentowanych 
polskich naukowców i prezesów 
wizjonerów, realizujących pro-
jekty, które mogą zrewolucjo-
nizować różne dziedziny życia. 
Wielu z nich swoje osiągniecia 
zaprezentuje przed potencjalny-
mi inwestorami. Kolejnym part-
nerem strategicznym jest bowiem 
Fundusz Assay — niezależny fun-
dusz inwestycyjny z długoletnim 
doświadczeniem w dziedzinie 
doradztwa gospodarczego. 

Naukowcy i innowacyjni 
przedsiębiorcy zdobędą też pod-
czas panelu „Patent na innowa-
cyjność” (29 listopada) bardzo 
przydatną i darmową wiedzę 
z zakresu ochrony własności 
intelektualnej i patentowania. 
Swoim doświadczeniem podzie-
lą się przedstawiciele najbardziej 
renomowanych kancelarii praw-
nych w tym zakresie — między 
innymi europejski rzecznik 
patentowy Marek Łazewski 
w kancelarii LDS Łazewski Depo 
i Wspólnicy czy prof. Krystyna 
Szczepanowska-Kozłowska z kan-
celarii Allen&Overy, A. Pędzich.

Nie zabraknie gości z zagranicy 
i Polaków, którzy obcują z innowa-
cjami w Stanach Zjednoczonych 
czy Islandii. Dzisiaj w panelu 

polsko-islandzkim „Uniejów — 
Grindavik tak wiele nas łączy” 
głos zabiorą między innymi 
Fannar Jonasson, Burmistrz 
Grindavik i Piotr Mikołajczyk, 
podróżnik, dziennikarz, licencjo-
nowany przewodnik po Islandii. 

Swoim podejściem do wspie-
rania innowacji podzielą się 
w czasie wydarzenia osoby, które 
obcują z nowymi technologiami 
w Dolinie Krzemowej — Jowita 
Michalska, prezes Fundacji 
Digital University oraz Tomasz 
Kołodziejak, odpowiedzialny 
za rozwój nowych technologii 
w Samsungu. 

W ramach forum tradycyj-
nie odbędzie się Gala Polskiej 
Nagrody Inteligentnego Rozwoju. 
Organizatorzy wyróżnią najbar-
dziej innowacyjne projekty i inwe-
stycje przekładające się na rozwój 
polskiej i globalnej gospodarki. 29 
listopada z kolei odbędzie się Gala 
Liderów Inteligentnego Rozwoju, 
w trakcie której zostaną wręczo-
ne wyróżnienia honorowe Polskiej 
Nagrody Inteligentnego Rozwoju 
oraz nagrody główne w wybra-
nych kategoriach. 

Głównym organizatorem fo-
rum jest Centrum Inteligentnego 
Rozwoju, współorganizatorami 
Miasto i Gmina Uniejów i Grupa 
Eurokreator T&C. Patronami ho-
norowymi wydarzenia są m.in.: 
Ministerstwo Nauki i Szkolnictwa 
Wyższego, Ministerstwo 
Zdrowia, Ministerstwo Energii, 
Ministerstwo Cyfryzacji, 
Narodowe Centrum Badań 
i Rozwoju oraz Urząd Patentowy. 

Szczegóły na irforum.pl

Łomża atrakcyjna 
dla inwestorów

Gramy o przyszłość — wejdź do gry

Uniejów położony jest nad rzeką 
Wartą w woj. łódzkim, w powie-
cie poddębickim. Historia miasta 
sięga XII w., co pozwala uznać 
Uniejów za jedno z najstarszych 
miast w Polsce. Obecnie to nie-
wielkie trzytysięczne miasto 
pod władzą burmistrza Józefa 
Kaczmarka przeżywa swój naj-
większy rozkwit, głównie za 
sprawą wykorzystania  i zagospo-
darowania największego skarbu 
ziemi uniejowskiej — wody geo-
termalnej.

Historia geotermii w Uniejowie 
sięga końca lat 70. XX w., kiedy 
podczas poszukiwań złóż ropy 
i gazu ziemnego odnaleziono 
wodę geotermalną. Badania 
wznowiono dopiero w latach 
90. ale przede wszystkim znale-
ziono konkretne pomysły na jej 
wykorzystanie. W 2008 r. otwar-
to Termy Uniejów z gorącymi so-
lankami leczniczymi, zaś w 2011 
r. Uniejów otrzymał status miej-
scowości uzdrowiskowej, zysku-
jąc niebywałą szansę na rozwój 
miasta i regionu. Jak inteligentnie 
rozwija się sam Uniejów? 

Termy Uniejów
Termy Uniejów to kompleks 
termalno-basenowy w całości 
ogrzewany energią geotermal-
ną, w którym znajduje się szereg 
atrakcji związanych z leczniczymi 
i rekreacyjnymi właściwościami 
tutejszej wody. Przez cały rok 
można korzystać także z do-

stępnych na świeżym powietrzu 
podgrzewanych basenów so-
lankowych i rekreacyjnych, wy-
spy z jacuzzi, sztucznej „dzikiej 
rzeki”, bufetu wodnego, plaży 
i molo. W tym roku dobiegła 
końca rozbudowa kompleksu, 
który pomieści teraz 1800 osób. 

Woda geotermalna –OZE
Wykorzystanie wody geotermal-
nej wydobywanej z głębokości 
ponad 2 km  oparte jest na tzw. 
kaskadowym odbiorze energii. 
Woda najpierw część swojej ener-
gii cieplnej oddaje w wymienni-
kach ciepła wodzie sieciowej cen-
tralnego ogrzewania. Ogrzana 
energią geotermalną woda słodka 
ogrzewa budynki mieszkale, uży-
teczności publicznej, rekreacyjne 
i hotelarskie. Po schłodzeniu do 
około 50 st. C kierowana jest do 
obiektów leczniczych i baseno-
wych, gdzie służy do kąpieli re-
habilitacyjnych i rekreacyjnych, 
a zimą także do podgrzewania 
nawierzchni boisk. Po oddaniu 
swojej energii woda geotermalna 
zostaje zatłoczona z powrotem 
pod powierzchię ziemi, gdzie po-
nownie się nagrzewa i powtarza 
cały cykl, gwarantując odnawial-
ność źródła energii.

Własne zasoby energii
Uniejów posiada własne zasoby 
energii. Energetyka Uniejów jest 
jednostką budżetową Gminy 
Uniejów, działającą w zakresie 

wytwarzania energii elektrycz-
nej i ciepła, oraz dystrybucji 
i obrotu energią elektryczną, 
dostarczaną sieciami własny-
mi zlokalizowanymi na terenie 
gminy. Geotermia Uniejów to 
pierwszy w kraju geotermalny 
zakład ciepłowniczy, wykorzy-
stujący wyłącznie odnawialne 
źródła energii. Elektrownia pra-
cuje w układzie skojarzonym, 
tzn. produkuje prąd i ciepło 
— czysta energia odbierana jest 
przez całą dobę, co pozwala na 
zupełne uniezależnienie się od 
cen zewnętrznych dostawców. 
Elektrownia dostarcza ciepło 
oraz ciepłą wodę użytkową do 
80 proc. mieszkańców miasta.

Ekogmina
Uniejów stawia na ekologię. 
Liczne inwestycje i działania 

proekologiczne oraz program 
z zakresu edukacji ekologicznej 
i ochrony przyrody aktywizu-
jące społeczność lokalną zo-
stały docenione i wyróżnione 
tytułem laureata w pierwszej 
edycji konkursu EKO HESTIA 
SPA. Kompleksowe podejście 
do zrównoważonego rozwoju, 
wykorzytywanie odawialnych 
źródeł energii oraz samowystar-
czalność samorządu na czystą 
energię niewątpliwie zadecydo-
wały o tym sukcesie.

Własne źródło zasilania
Jedną z najnowszych inwestycji 
miasta jest system oświetlenia 
bazujący na energooszczędnej 
technologii LED. Zasilanie z wła-
snej miejscowej energetyki po-
przez własne linie przesyłowe 
i transformatory pozwala ob-

niżać koszty eksploatacyjnych. 
W ramach projektu podświetlo 
ponad 200 m. most na rzece 
Warce, Kolegiata oraz XIV w. 
Zamek. Całość to blisko 500 
nowych punktów świetlnych. 
Wymieniono także ponad 120 
opraw wyładowczych na ledowe. 
System oświetleniowy wyposażo-
ny jest w inteligentne sterowanie, 
pozwalające sterować oświetle-
niem indywidualnie i grupowo. 
Zasilanie oświetlenia ulicznego 
optymalizuje pracę elektrocie-
płowni zwiększając zapotrzebo-
wania na energię cieplną w porze 
nocnej. To jedyny taki projekt je-
żeli chodzi o jednostki samorzą-
du terytorialnego w Polsce.

Aparthotel Termy Uniejów
Wraz z rosnącą popularnością 
uzdrowiska rosła także potrzeba 

w zakresie obsługi dużych grup 
biznesowych. Odpowiedzią na 
to zapotrzebowanie jest nowo 
otwarty Aparthotel Termy 
Uniejów. Hotel jest w 100 pro-
centach własnością prywatną — 
ponad stu mikro przedsiębior-
ców zakupiło w nim lokale, ze 
środków za  które wybudowano 
obiekt. Część konferencyjną, 
restauracyjną oraz rekreacyj-
ną kupiła firma King Cross. 
Luksusowy kompleks w stan-
dardzie czterogwiazdkowym, 
znajduje  się w bezpośrednim 
sąsiedztwie kompleksu termal-
no-basenowego i dysponuje 
172 apartamentami, mogącymi 
przyjąć ponad 400 gości. 

To już kolejny rok, kiedy do 
Uniejowa ściągają nie tylko tury-
ści czy kuracjusze, ale również 
przedstawicieli nauki, biznesu 
i samorządu. Dzisiaj i jutro pod 
hasłem „Gramy o przyszłość — 
wejdź do gry!” odbywa się IV 
Forum Inteligentnego Rozwoju. 
W wydarzeniu gospodarczym 
uczestniczy kilkaset osób, szuka-
jących nowych trendów, a także 
rozmawiających o aktualnych 
wyzwaniach tyczących się trans-
feru wiedzy z sektora nauki do 
biznesu. 

Jadwiga Pasiut

Uniejów — skarb ukryty w ziemi
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